
سرویس سیاســی-  سخنگو و 
رییس شــورای اطلاع  رســانی دولت، 
گفت: ســند تحول دولــت احتمالاً با 
عنوان »سند پیشــرفت مردمی کشور« 
که در برگیرنده همه موضوعات اساسی 
اولویت بندی شده کشور است به زودی 
رونمایی می شود. علی بهادری جهرمی 
، با بیان اینکه سند تحول دولت احتمالاً 
تحت عنوان سند پیشرفت مردمی کشور 
به زودی رونمایی می شــود، گفت: این 
سند که همه موضوعات اساسی کشور 
در آن احصــا و اولویت بنــدی شــده 
است.۳۷ اولویت مادر که به نوعی تحول 
در آنها باعث تحول در بقیه حوزه ها هم 
می شود با مشــارکت همه بخش های 
مرتبط دولت از پیش تدوین شده و وزیر 
اقتصاد یکی از محورها و افراد موثر در 

طراحی سند بوده است. 
بهــادری جهرمی با بیان اینکه این 
طرح با انســجام و هماهنگی طراحی 
شــده، گفت: این طرح شامل حدود ۱۲ 
موضوع از ۳۷ موضوع مسائل مرتبط با 
اقتصاد اســت و همه وزرای اقتصادی 
و کارشناســان وزارتخانه ها در طراحی 

ســند تاثیر داشــتند. حتی به این اکتفا 
نشده و کارشناســان و پژوهشگران و 
اندیشکده های بیرونی هم در تدوین و 
طراحی سند مشارکت داشتند. به گفته 
سخنگوی دولت،  پیش نویس های این 
طرح ابتدا از ســوی کارشناسان بیرونی 
طراحی شــده و بعد در اختیار مقامات 
اجرایی قــرار گرفته و بعد با محوریت 
سازمان برنامه و کمیته ای که برای تدوین 
این طرح میانداری می کرد ،چکش کاری 
شــده اســت.  وی در عین حال گفت: 
طرح تحول یا حرکت پیشرفتی کشور 
در حوزه اقتصاد موجود اســت. اینکه 
تاکنون رونمایی نشده به این معنی نبوده 
که در این مسیر حرکت نمی شده است. 
حرکت دولت در مسیر صد و چند روز 
گذشته بر مدار همین مسیر پیش می رفته 
اما چون هنوز طرح از منظر دولت نهایی 
نشــده بود و ممکن بود تغییراتی در آن 
صورت بگیــرد، هنوز ابلاغ و رونمایی 
نشده بود وگرنه از ابتدا مسیر همین بود. 

بهــادری جهرمی با بیان اینکه جزئیات 
حوزه تحول در حوزه اقتصادی را باید 
ســخنگوی اقتصادی دولت به همراه 
وزرای اقتصادی تبیین کنند، اظهار کرد: 
نگاه اقتصــادی دولت توجه و حمایت 
ویژه از بخش خصوصی اســت. یعنی 
گفتمان غالب در جلسات ستاد هماهنگی 
اقتصادی و متن طرح، حمایت از بخش 
خصوصــی و غیردولتی بــرای نقش 
آفرینی موثرتر در اقتصاد کشــور است.  
سخنگوی دولت یادآور شد: اگر بخواهم 
کلیــد واژه بــرای حوزه های اقتصادی 
طراحی کنم این اســت که همانطور که 
در بودجه صندوق پیشــرفت و عدالت 
طراحی شده، در طرح تحول هم مشابه 
همین است.  وی کاهش سختگیری ها 
در صــدور مجوزهای کســب و کار، 
حمایت ها و مشــوق های مالیاتی برای 
توسعه و تقویت کسب و کارهای بخش 
خصوصی، بیرون کشیدن پای دولت از 
حوزه هایی مثل نرخ گذاری های تکلیفی 

کــه دولت دارد را از کلیدواژه های مهم 
طرح تحول عنوان کرد. بهادری جهرمی 
با بیان اینکه این مسیر و تحول اقتصادی 
به تدریج باید انجام شود، گفت: رویکرد 
کلان این اســت که دولــت پایش را از 
تصدی گری اقتصادی بیرون بکشــد و 
به حکمرانی اقتصادی و سیاستگذاری 
اقتصادی کلان کشــور برســد. رییس 
شورای اطلاع  رسانی دولت درباره نحوه 
تداوم سفرهای استانی رییس جمهوری 
و اینکه گفته می شــود شاید این سفرها 
بــه بازدیددرمانی تبدیل شــود، گفت: 
تصور برخی منتقدان این است که برنامه 
سفر اســتانی از پیش تعیین و طراحی 
نشده است. رییس جمهور می خواهد 
در ســفرها و حضور سرزده  از نزدیک 
چالش ها را ببینید،  بچشد و لمس کند و 
این به معنای عدم اشراف رییس جمهور 
نیست. بهادری جهرمی افزود: این بدان 
معنا است که پیش از این رییس جمهور 
گزارش های اســتانی را از پشــت میز 
مطالعه کرده و اکنون در سفرهای استانی 
می  خواهد صحت سنجی کند و درد را 

ببیند و بشنود.

بهادری جهرمی سخنگو و رییس شورای اطلاع  رسانی دولت:
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ســلیمی عضو هیات رئیسه مجلس گفت :مدیرعامل یکی از بانک های 
خصوصــی که از بانــک مرکزی مجوز دارد، دائم به پایتخت انگلیس رفت و 
آمد داشــت و خانواده اش هم چندین ماه است، در لندن ساکن هستند. سؤال 
اساســی این اســت، چگونه صلاحیت این فرد برای مدیرعاملی یک بانک 
توســط بانک مرکزی تایید شده و چه کسانی تاییدیه استعلامات او را صادر 
کردند؟ مدیرعامل این بانک خصوصی در جلسات مهم با وزیر امور اقتصادی 
و دارایی و سایر مدیران و مسئولان حلقه یک کشور حضور پیدا کرده است؛ 
چه تضمینی وجود دارد اطلاعاتی که در این جلسات از سوی این مدیرعامل 

بانک به دست آمده است به جای دیگری منتقل نشود؟ 

محمد حســینی، معاون پارلمانی رئیس جمهوری مدعی شده است که 
"دولت را با خزانه خالی و کلی بدهی تحویل گرفتیم." حســینی در جریان 
یک ســخنرانی گفته بود: "همه می دانیم آقای رئیســی در یک شرایط گل و 
بلبل کشور را تحویل نگرفته است. همین الان ماهانه چند هزار میلیارد تومان 
بدهی های دولت سابق توسط دولت سیزدهم پرداخت می شود. اگر در گذشته 
می گفتنــد خزانه خالی تحویــل گرفتیم ما باید بگوییم که علاوه بر آن دولت 
را با قرض فراوان تحویل گرفتیم."محمدباقر نوبخت، رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه در دولت روحانی در واکنش به این ادعای معاون پارلمانی رئیســی 
گفت:با شــناختی که از آقای حسینی معاون امور مجلس رئیس جمهور دارم، 
آدم دروغگو و فریبکاری نیســت. قطعا بی اطلاع هستند که بالغ بر ۲٠٠ هزار 
میلیارد تومان معادل ارزی به صورت نقد و اســکناس در دســترس از دولت 
دوازدهم برای دولت ســیزدهم باقی ماند. حال از آقای حسینی سوال شود از 

این واقعیت مطلع بودند؟

عبــاس عبــدی از فعالان سیاســی اصلاح طلب در توییتی نوشــت: 
دروغگویی بدتر از سیلی زدن است.عباس عبدی فعال سیاسی اصلاح طلب 
در توییتر با هشــتگ عنابستانی نوشت:  در ماجرای ارتباط میان بیل کلینتون 
و منشــی کاخ سفید، از نظر جامعه آمریکا خطای مهمتر کلینتون دروغ گویی 

بود و نه روابطش.
دروغ گویی بدتر از سیلی زدن است.

دروغ را عادی سازی نکنید.

اسامی سه ایرانی به فهرست جدید تحریم های انگلیس اضافه شد؛ »علی 
قناعت کار«، بازپرس دادســرای اوین، »غلامرضا ضیایی« رئیس سابق زندان 
اوین و »علی رضوانی«، خبرنگار صداوسیما در فهرست تحریم های انگلیس 

قرار گرفتند.

آیت الله جوادی آملی خطاب به وزیر امور خارجه گفت: مذاکره با جهان، 
یک فهم و سواد بالغ سیاسی بین المللی می خواهد و باید طوری توافقات را 
نوشت که کسی نتواند زیر آن بزند و از آن خارج شود و از تعهد خود شانه خالی 
کند.وزیر امور خارجه در سفر به قم با برخی از مراجع تقلید دیدار کرد. آیت 
الله عبدالله جوادی آملی در دیدار با حســین امیر  عبداللهیان در سخنانی اظهار 
داشت: مذاکره با جهان، یک فکر جهانی لازم دارد. ما از جهان جدا نیستیم و 
چه بخواهیم و چه نخواهیم باید با آنها مذاکره کنیم و با آنها دست بدهیم؛ اما 
بعد از آن حتما باید انگشــتان خود را بشماریم. وی خاطرنشان کرد: در نظام 
بین الملل به هیچ کس اعتماد نیســت، ولی در عین حال هیچ کس از مذاکره و 
تبادل با دیگر کشــورها هم بی نیاز نیست. لذا مذاکره با کشورهای جهان یک 

کار سنگینِ علمیِ عمیقِ حقوقی و سیاسی در حوزه بین الملل است.

دومین روز از نخستین نشست سراسری مدیران کل امور زنان و خانواده 
استانداری های سراسر کشور در دولت سیزدهم با حضور دکتر احمد وحیدی 
و اختری مدیرکل امور زنان و خانواده وزارت کشــور برگزار شــد. در این 
نشست، وزیر کشور با اشاره به اینکه نقش بانوان از نقش مردان مهمتر است 
و این شــعار نیست و یک واقعیت اســت، گفت: اینکه غربی ها با معیار های 
خودشــان به ما بگویند زن مهم اســت هیچ نیازی نداریم که از فکر ناقص، 
ضعیف و مادی غرب بهره بگیریم و نشــان دهیم که زن جایگاه مهمی دارد. 
افکار فمینیستی به جز تحقیر و تضعیف موقعیت زن آثار دیگری ندارد، بلکه 
باید به دنبال ارتقاء بالاتری باشــیم و با مکتب های فکری که امروز در رابطه 
با زن وجود دارد کاملًا حســاب مان را جدا کنیم و بدانیم که خودمان در این 

رابطه همه چیز داریم.
وحیدی تاکید کرد: ما باید فرصت ها و تهدید ها را در حوزه زنان بشناسیم. 
اعتقاد دارم اگر انقلاب بخواهد ضربه ببیند از ناحیه زنان اســت و اگر موفق 
هم بشود باز هم از ناحیه بانوان خواهد بود. شناخت فرصت ها و تهدید ها در 
حوزه زنان بسیار مهم است و کارکرد دشمن بر فکر، اندیشه، روان، اخلاق و 

عملکرد بانوان خیلی مهم است.

معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر خارجه از آزادسازی مطالبات ایران از 
یکی از کشــور ها در آینده نزدیک خبر داد و گفت: به تازگی نیز ۳.۵ میلیارد 

دلار از این مطالبات آزاد شد. 

وزیر کشــور انتصاب های فامیلی در دولت ســیزدهم را تکذیب کرد و 
گفت: چنین شــایعاتی دروغ است و جوسازی و فضاسازی کسانی است که 
دنبال این هستند که مردم و دولت را به حاشیه ببرند.احمد وحیدی وزیر کشور 
در پاســخ به این که با توجه به اینکه این روزها بحث انتصاب های فامیلی در 
دولت ســیزدهم مطرح شــده نظرتان را بفرمایید، اظهار داشت: اصولاً چنین 
چیزی واقعیت ندارد و این جوسازی و فضاسازی کسانی است که دنبال این 
هســتند که مردم و دولت را به حاشــیه ببرند.وی با بیان اینکه برخی  با مطرح 
کردن انتصاب های فامیلی و حرف های غیرواقعی، ذهن مردم را مشوش کنند، 
گفت: البته مردم تحت تأثیر چنین ادعاهایی قرار نخواهند گرفت، چون ملت 

به دولت اطمینان دارند.

باهنر عضو مجمع تشــخیص مصلحت در مصاحبه ای تفضیلی ضمن 
اشــاره به مذاکرات هســته ای تاکید کرد، اینکه ما بگوییم همه تحریم ها باید 

برداشته شود تا ما مسائل هسته ای را حل کنیم، فکر نمی کنم به نتیجه برسد.

پژمانفر با اشــاره به شرایط کشــور در روزهای آغازین دولت سیزدهم 
ادامه داد: رئیســی در شــرایط بسیار نگران کننده ای دولت را تحویل گرفت، 
کشــور به بن بست های جدی رسیده بود، اما امروز در حوزه مسائل داخلی 
و خارجی ما با برگ های برنده ای قدم برمی داریم. دولت قبل هشت میلیارد 
ارز ترجیحی که در ارتباط با هزینه نهاده های دامی در طول یک ســال بود را 
یک دفعه هزینه کرد و دولت را در زمانی واگذار می کند که تا پایان سال هیچ 

عددی در ارتباط با ارز ترجیحی نمانده است.

اخبار ویژه ...

روزهایآیندهپرخبروشگفتیسازمیشود؟

سرویس سیاســی- دور هفتم 
مذاکــرات وین برای احیــای برجام و 
لغو تحریم های یکجانبه ایالات متحده 
علیه ایران در حالی روز پنجشنبه هفته 
گذشــته پس از ۶ روز وقفــه در وین، 
پایتخت اتریش از ســر گرفته شــد که 
جنــگ روایت هــای ۵ روز نخســت 
مذاکره در وقفه ترک وین و بازگشــت 
به پایتخت ها جای خود را به اظهاراتی 
صریح از سوی واشنگتن و  تروئیکای 
اروپایــی در خصوص عدم پذیرش دو 
سند ایران در خصوص لغو تحریم ها و 
اقدامات هسته ای داد تا فضایی مبهم بر 

آینده برجام سایه بیندازد.
بازگشت هیات های مذاکره کننده 
به هتل کوبــورگ بار دیگر خبرنگاران 
بین المللی را راهی چادر ســفید مقابل 
محل مذاکره کرد و چشــم ایرانیان نیز 
بیــش از هر کدام از مردم کشــورهای 
طرفین برجــام به فضــای مجازی و 
رســانه ها دوخته شــد. نخستین خبر، 
دلگرم کننده بود؛ مذاکره کننده ارشد ایران 
روز پنجشنبه در تشریح ارزیابی خود از 
روز نخست مذاکرات دور هفتم پس از 
وقفه ۶ روزه گفت:  آنچه امروز احساس 
کردم با آنچه روز جمعه احساس کردم 
متفاوت بود و احساســم این است که 
طرف مقابل اراده جدی تری برای ورود 
به گفت وگوهــای موثر و نتیجه بخش 
پیدا کرده است. اظهارات مثبت معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه این امیدواری 
را ایجاد کرد که با پیشــرفت مذاکرات، 
روزهای آتی پیام آور خبرهایی خوش 

برای کشورمان از پایتخت اتریش باشد. 
امیدی که با توئیت نماینده روســیه در 
سازمان های بین المللی و مذاکره کننده 
ارشــد این کشور مبنی بر توافق طرفین 
برای ادامــه کار روی متن واحد مورد 
توافق، قوت گرفت. میخائیل اولیانوف 
در توئیتی نوشت: مذاکرات وین از پیش 
نویس هایــی که تا ۲٠ ژوئن )پایان دور 
ششــم( تدوین شده، انجام خواهد شد 
امــا ایده های جدید ایران نیز باید مورد 

بحث و بررسی قرار بگیرد.  
وی در توئیت دیگری نیز نوشت: 
برخی  توانســتند  مذاکره کننــده گان 
سوتفاهمات را که در پایان هفته گذشته 

بــا آن مواجه بودیم برطرف کنند و کار 
عملی را آغــاز کردیم.  لارنس نورمن، 
خبرنگار وال استریت ژورنال نیز در ادامه 
در توئیتی سخنان مذاکره کننده روسیه را 
تائید و پاز قــول یکی از دیپلمات های 
ارشد اروپایی نوشــت: ایران کار روی 

متن ژوئن را پذیرفته است. 
فضای مثبت شکل گرفته در اذهان 
جامعه و رســانه ها اما ساعتی به طول 
نینجامید که استفانی لیختن اشتاین، دیگر 
خبرنگار مستقر در وین در آپدیت اخبار 
خود از مذاکرات هســته ای در توئیتی 
نوشت: چیز زیادی تغییر نکرده است؛ 
پیشــنهادات ایران از هفته گذشته هنوز 

روی میز است. با وجود ساعات طولانی 
کار، هیچ پیشرفتی وجود ندارد. 

این خبرنگار همچنین به مذاکرات 
هیات اعزامی سازمان انرژی اتمی ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی اشــاره 
کرد و نوشــت: در خصوص کرج؛ اگر 
ایران اجازه دسترســی ندهد، این اقدام 

به عدم علاقه به مذاکره تعبیر می شود. 
ســاعتی پس از این خبر نیز علی 
باقری، در ســاعات پایانی روز جمعه 
در توئیتی نوشت: فضاسازی دروغین 
خــارج از اتاق مذاکــره نمی تواند در 
جدیت مذاکره کنندگان در رســیدن به 
توافقی که از حقوق و منافع ملت ایران 

صیانت می کند، خللی وارد کند.
حالا امید به پیشرفت در مذاکرات 
جای خود را به ســردرگمی میان اخبار 
ضد نقیض داده اســت که شاید نتوان 
به یقین گفت که چه رخدادی موجب 
شــده تا خبر »آغــاز کار عملی« جای 
خود را به »هیچ پیشرفتی« بدهد. گویی 
کــه حاضران پای میــز مذاکره هنوز از 
مرحلــه محک یکدیگر و وزن کشــی 
خارج نشــده  و همچنان به امید خروج 
خودروی طرف مقابل از جاده، بازی را 

ادامه می دهند. 
با توجه به آنکه تعطیلات سال نو 
میلادی از ۲٠ دسامبر یعنی ۹ روز دیگر 
آغاز شده و وقفه نسبتا طولانی مدتی را 
در مذاکرات ایجاد خواهد کرد، روزهای 
آینده می تواند با علم مذاکره کنندگان بر 
اهمیــت زمان برای تســریع در احیای 

برجام، پر خبر و شگفتی ساز شود.

با توجه به آنکه تعطیلات سال نو میلادی از ۲۰ دسامبر یعنی ۹ روز دیگر آغاز شده و وقفه نسبتا طولانی مدتی را در مذاکرات ایجاد خواهد کرد، 
روزهای آینده می تواند با علم مذاکره کنندگان بر اهمیت زمان برای تسریع در احیای برجام، پر خبر و شگفتی ساز شود.

دور هفتم مذاکرات وین و سردرگمی میان اخبار ضد و نقیض از »کوبورگ«؛

سرویس سیاسی- رئیس جبهه 
پیــروان خط امــام و رهبری گفت: 
ملاقــات مفصلی بــا رئیس  مجلس 
شورای اسلامی داشتم و مسیر حرکت 
را درباره موضوعاتی همچون بودجه و 
برنامه هفتم بررسی کردیم. محمدرضا 
باهنر دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
در پاســخ به این سؤال که پیشنهاد یا 
مشــورتی درباره طرح ها و لوایحی 
که در مجلس بررســی می شــود به 
نماینــدگان یا شــخص »محمدباقر 
قالیبــاف« داده ایــد؟ گفــت: بله، ما 
مشــورت های یک طرفه را می دهیم. 
در حــال حاضر پنج نفر از نمایندگان 
مؤثر مجلس، عضو شــورای مرکزی 
جامعه اسلامی مهندسین هستند. وی 
افزود: محمدرضا پور ابراهیمی، جبار 
کوچکی نژاد، محمدمهدی زاهدی و 
محمدجواد عســکری که در مجلس 
حضــور دارند، از اعضای شــورای 
مرکزی جامعه مهندسین هستند و ما 
حتماً در مسائل مختلف با آنها صحبت 
می کنیم، ارتباط داریم و پیشــنهادات 

خود را با آن ها در میان می گذاریم.
با قالیباف درباره بودجه و 

برنامه هفتم رایزنی کردم
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
اظهار کرد: البته ارتباطات مستقیم هم 

با نمایندگان داریم؛ بنده دو ســه روز 
قبل ملاقات مفصلی با رئیس مجلس 
شورای اســلامی داشتم، صحبت و 
مســیر حرکت را درباره موضوعاتی 
مثــل بودجه عمومــی و برنامه هفتم 
تحلیل و بررسی کردیم. باهنر با اشاره 
به اینکه با نمایندگان مجلس همفکری 
می کنیم، اظهار کرد: البته این گفتگوها، 
یک طرفه هستند. ممکن است ما ۱٠ 
پیشــنهاد به مجلس بدهیم و یکی دو 
تا از پیشــنهادات مان مورد استقبال و 
توجه قرار گیــرد. وی افزود: وظیفه 
خود می دانیم آنچه در جهت پیشبرد به 
ذهنمان می رسد را به گوش مسئولان 
برسانیم و پیشنهادات خود را مطرح 
کنیم و مورد بحث و مذاکره قرار دهیم.
ساختارها در مجلس باید 

اصلاح شوند
عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام دربــاره عملکــرد یازدهمین 
دوره مجلس شــورای اســلامی نیز، 
گفت: بعضی ســاختارها در مجلس 
بایــد اصلاح شــوند؛ تاکنون اغلب 
این طور بوده که مجالس ما براســاس 
خاستگاهی که داشته اند بیشتر به دنبال 

مسائل روزمره و مردم پسند هستند.
باهنر بیان کــرد: اگر مذاکرات 
مجلس را گوش بدهیم، شاهد هستیم 
که پشت تریبون مسئولان را ناکارآمد 
جلوه می دهند و از سوءاســتفاده ها با 
آب و تــاب حرف می زنند تا این طور 
بگویند خیلی به فکر مردم هستیم، اما 
از ایجاد اصلاحات ســاختاری عقب 
مانده انــد. وی با اشــاره به اینکه امید 
داریم مجلس بتواند با همراهی دولت 

اهداف کشور را محقق کند، تصریح 
کرد: یکی از امیدهای ما این است که 
دولت و مجلس کنار هم بتوانند مثلًا 
در زمینه بودجه ۱۴٠۱، کارشناســی 

عمل کنند و آن را خردمندانه ببندند.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
با بیان اینکه مقصود این نیست که همه 
مشــکلات بودجه حل شود، تأکید 
کرد: بودجه دولت به شدت نامتعادل 
اســت و هزینه ها برای دولت بیش از 
درآمدها است؛ در این زمینه می توانند 
برای کنترل هزینه هــا تلاش کنند یا 
درآمدهــای دولت را افزایش بدهند. 
باهنر درباره راه های افزایش درآمدهای 
دولت گفت: بعضی فکر می کنند یک 
راهکار این است که دولت دارایی های 
ثابت خود را بفروشد، یکی از معاونین 
وزرا می گفت ما به جای اینکه ســال 
آینده حقوق ها را افزایش بدهیم، سال 
آینده به جای حقــوق زمین بدهیم! 
وی تصریح کــرد: اینکه دارایی ها به 
فعالیت هایی پربازده تبدیل شــوند 
خوب است، اما چنین راهکارهایی که 
در آن دارایی های دولت خرج شوند 
تبعات دارد. فردا می گویند دولت پول 
نداشــته و اتوبان های خود را فروخته 
است. این ها راهکار مناسبی نیست، 
از این رو باید به راه حل های عملیاتی 

دست پیدا کنیم.
کسی را نمی شود وادار به 

افشای رأی کرد
نایــب رئیس اســبق مجلس 
همچنین در پاســخ به ســؤالی مبنی 
بر اینکــه مجلس یازدهم با شــعار 
»شــفافیت آرا« روی کار آمــد، آیا در 

مــدت باقی مانده این موضوع محقق 
خواهد شــد؟ تصریح کرد: من روی 
موضوع »شفافیت آرا« یک بحث فنی 
دارم. در دنیا و در دموکراسی این حرف 
پذیرفته شده است که آرا افراد مخفی 
باشد. اگر انتخابات را در نظر بگیریم، 
می گویند هرکس که می خواهد رأی 
بدهد، می تواند مخفیانه این کار را بکند 
و هیچ کس حق ندارد دیگری را وادار 
کنــد که رأی خود را علنی کند. باهنر 
ادامه داد: البته این جزو حقوق هر فرد 
است و اگر خودش بخواهد می تواند 
رای خود را افشــا کند اما هیچ مقامی 
نمی تواند کســی را وادار کند که رأی 
خود را علنی و افشا کند. وی تأکید کرد: 
این موضوع فلسفه ای دارد؛ فلسفه آن 
این است که انسان وقتی مخفیانه رأی 
می دهد واقعاً رأی دلش را می دهد، اما 
در شــرایط عکس ممکن است علنی 
بودن رأی ایجاد چالش کند، بنابراین 
از نگرانی قضاوت ســایرین ممکن 
است رأی واقعی خود را ندهد. نایب 
رئیس اسبق مجلس خاطرنشان کرد: 
نماینــده مجلــس می خواهد به یک 
لایحه رأی موافــق یا مخالف بدهد. 
طبیعتاً هر لایحه موافقان و مخالفانی 
دارد کــه هرکــدام از آن هــا ممکن 
است دیگر نمایندگان را تحت فشار 
بگذارند که رأی خود را افشا کند، در 
چنین شرایطی نماینده علی رغم اینکه 
ممکن اســت با موضوعی مخالفت 
داشته باشد، اما برای ملاحظات افراد 
دیگری که رأی او را خواهند فهمید، 
رأی موافق به طرح یا لایحه می دهد و 

بر عکس آن هم وجود دارد.

باهنر؛ دبیرکل جامعه مهندسین :

ساختارهایمجلسبایداصلاحشود

سرویس سیاســی- یــک فعال 
سیاســی اصولگرا گفت: دولت بعد از 
مدتــی به این نتیجه خواهد رســید که 
مملکت داری ســخت است و آیا باز 
هم میتوان شعار داد که دولت های قبل 
غرب گرا, غرب زده و وابســته بودند, 
بعد که ســرها به سنگ بخورد مجددا 
روش هایی که به دولت  های قبل اجازه 
اجرا ندادند را در این دولت اجرا کنند

محمد مهاجــری در باب فضای 
حاکم بر آینده مذاکرات احیای برجام 
و تاثیر این موضوع بر افزایش قیمت ارز و اینکه آیا دولت رییســی در ایام 
پایان سال توان مقابله با تبعات این موضوع بر بازار را خواهد داشت، گفت: 
هدف دولت ابراهیم رییسی از مذاکرات، بهبود وضع معیشتی نیست. نحوه 
ورود و شعارهایشــان نشان می دهد که دل به مذاکرات برای رفع تحریم ها 
نبســته اند. برداشتم این است که نگاه دولت به شرق است و تصورشان این 
اســت که با افزایش میزان صادرات نفت خام به چین بتوانند مشــکل ارزی 
کشــور را حل کنند. بنابراین آنها به دنبال این هســتند که قیمت ارز و ارزاق 
عمومی و قیمت بسیاری از کالاها را از طریق فروش نفت به چین حل کنند.
وی درباره برنامه های اقتصادی دولت سیزدهم گفت: دولت روی کاغذ 
قول هایی داده اســت که برای مردم به صورت تئوریک توضیح داده نشــده 
اســت؛ مثلا آقای رئیســی از آن ۷٠٠٠ صفحه ای که در انتخابات به عنوان 
مانیفســت اقتصادی مطرح کردند حتی یک صفحــه هم رونمایی نکردند 
و تــا امروز دولت برنامه ای مطرح نکرده اســت ضمن اینکه افرادی که در 
مناصب اقتصادی هستند دیدگاه هایشان نه شفاف و نه منطبق بر هم است. از 
ســوی دیگر ستاد اقتصادی دولت نه تنها تلاش چندانی را انجام نداده بلکه 
کارهایی هم که مطرح می کنند بیشتر شعار است، می گویند ما از بانک مرکزی 
استقراض نکردیم که حرفشان هم غلط نیست اما از بانک ها استقراض کردند 
که در نتیجه بانک ها هم بدهی های شان به بانک مرکزی افزایش یافته است، 

در واقع استقراض غیرمستقیم کردند.
وی ادامه داد:  از طرفی افزیش قیمت دلار و بســیاری از مواد غذایی و 
ارزاق و مواد اولیه نشان می دهد که دولت در ۱٠٠ روز اول می توانست یک 
دوره طلایی موفقی داشــته باشــد. به نظرم دولت شجاعت کارهای سخت 

را ندارد.
این فعال سیاســی با اشــاره به برخی تجمعات معیشــتی در شهرهای 
مختلــف گفت: من با هر رفتار خشــونت آمیزی مخالفــم. تحلیل من این 
اســت تجمعاتی که در ســال ۹۶ صورت گرفت توسط یک جناح سیاسی 
تدارک شــده بود. در سال ۹۸ هم یک جناح سیاسی دیگر از آن بهره برداری 
کــرد. امروز هم تجمعات مردمی در باب اعتراض به موضاعات مختلف را 
مشاهده می کنیم که ربطی هم به اصفهان ندارد گاهی روبروی مجلس هم این 
اعتراضات صورت می گیرد به نظرم نباید جلوی اعتراضات مردمی را گرفت 
باید اجازه داد مردم حرف هایشــان را بزنند. گرچه مطمئن نیستم همه مردم 
حوصله داشــته باشند برای رسیدن به خواسته هایشان تجمع کنند. خدا کند 
روش هایی که برای خواسته هایشان بیان می کنند روش های مسالمت آمیزی 
چون، تجمع، حضور در فضای مجازی و مطرح شــدن خواسته هایشــان از 

فضای رسمی باشد.
مهاجری تصریح کرد: دولت بعد از مدتی به این نتیجه خواهد رسید که 
مملکت داری سخت است و آیا باز هم می توان شعار داد که دولت های قبل 
غرب گرا، غرب زده و وابســته بودند، بعد که ســرها به سنگ بخورد مجددا 
روش هایی که به دولت  های قبل اجازه اجرا ندادند را در این دولت اجرا کنند.

سرویس سیاسی-رییس مجلس 
شــورای اسلامی گفت : امیدواریم سند 
جامع همکاری های ایــران و ترکیه در 
ســفری که رییس جمهور این کشور به 
ایران دارد، نهایی شود زیرا موجب ایجاد 
رونق بیشتر در مسائل اقتصادی می شود.
محمدباقر قالیباف رییس مجلس 
شــورای اسلامی در بدو ورود به تهران 
پــس از پایان ســفر دو روزه خود برای 
حضور در شانزدهمین کنفرانس اتحادیه 
مجالــس کشــورهای عضو ســازمان 
همکاری اسلامی گفت: این سفر به مدت دو روز و به دعوت رییس مجلس 
ترکیه برای شرکت در شانزدهمین کنفرانس اتحادیه بین المجالس کشورهای 

عضو سازمان همکاری اسلامی صورت گرفت.
رییس قوه مقننه با یادآوری اینکه در این سفر ملاقات های چند جانبه ای 
بخصوص با رییس مجلس ترکیه صورت گرفت، ادامه داد: دســتور جلسات 
این اجلاس متمرکز به موضوع افغانستان و مهاجرین با توجه به شرایط سختی 
که در افغانستان با سرد شدن هوای زمستان وجود دارد و موضوع فلسطین بود.
قالیباف با بیان اینکه اجلاس به مدت دو روز برگزار و تصمیم های خوبی 
در آن گرفته شد، توضیح داد: در کنار این اجلاس ملاقاتی با رییس جمهوری 
ترکیه در خصوص همکاری های تجاری، سیاســی، فعالیت های بیشتر و بالا 

بردن سقف تجارت دو کشور انجام شد.
رییس مجلس شورای اسلامی یادآورشد که در سفر قبلی وزیر خارجه 
ترکیه به تهران، بحث مربوط به توافقنامه و ســند جامعی در روابط دو جانبه 
صورت گرفت که امروز در این خصوص با آقای اردوغان مباحثی مطرح شد.
وی ادامه داد: به زودی رییس جمهوری ترکیه ســفری به تهران خواهند 
داشــت که امیدواریم در این سفر ســند جامع نهایی و به امضا برسد و رونق 

بیشتری در حوزه مسائل اقتصادی داشته باشیم.
رییس قوه مقننه با یادآوری اینکه از این فرصت ســفر اســتفاده شد و دو 
نشست در خصوص مسائل اقتصادی با بخش خصوصی شکل گرفت، ادامه 
داد: در ابتدای صبح روز اول نشستی با ایرانیان مقیم ترکیه که در ایران و ترکیه 
فعالیت اقتصادی دارند برگزار شد. این نشست بسیار موثر و خوب بود و در 
آن پیرامون مشــکلات و فرصت ها مباحثی مطرح شد، مقرر گردید ادامه این 

مباحث را در کمتر از یک ماه آینده در تهران داشته باشیم.
قالیباف افزود: با شرکت های ترکیه ای که در ایران سرمایه گذاری کرده و 
برخی که هنوز به ایران نیامده اند، نشستی برگزار شد. این شرکت ها در زمینه 
فرصت ها و مشکلاتی که در ایران با آن روبرو هستند مباحثی را مطرح کردند 
و توقع داشــتند در برخی از این زمینه ها خصوصا در بعد مســائل حقوقی به 
آنها کمک شــود. رییس مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه امروز فرصتی 
شد تا در نماز جمعه استانبول حاضر و از نزدیک با مردم دیدار کنیم، تصریح 
کرد: این سفر در بعد مسائل اقتصادی و ایجاد هماهنگی و روابط دو جانبه با 

کشورهای اسلامی موثر بود.
قالیباف یادآورشد: نشستی نیز با رییس مجلس الجزایر درباره هماهنگی ها 

داشتیم که مقرر شد وی نیز سفری به ایران داشته باشد.

مهاجری؛ فعال سیاسی اصولگرا ؛

اجازه دهیم مردم حرف هایشان 
را بزنند 

قالیباف رئیس مجلس:

سند جامع همکاری های ایران و 
ترکیه رونق اقتصادی به همراه دارد
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اظهــارات مثبــت معاون سیاســی وزیــر امــور خارجه این 
امیدواری را ایجاد کرد که با پیشــرفت مذاکــرات، روزهای آتی 
پیــام آور خبرهایی خوش برای کشــورمان از پایتخت اتریش 
باشــد. امیدی که با توئیت نماینده روســیه در ســازمان های 
بین المللی و مذاکره کننده ارشــد این کشــور مبنــی بر توافق 
طرفین برای ادامــه کار روی متن واحد مورد توافق، قوت گرفت.


